## PAN Zhongqi 潘忠岐

Professor, School of International Relations and Public Affairs, Fudan University 复旦大学国际关系与公共事务学院

http://homepage.fudan.edu.cn/zhongqipan/research-projects/

Dr. Zhongai PAN is Professor of International Relations at the School of International Relations and Public Affairs, Fudan University, where he received his Ph.D. in international relations in 1999. He teaches international politics at both undergraduate and graduate levels and in both Chinese and English. His focus of research includes international relations theory, China and international system, China's foreign policy and strategy, China-US and China-EU relations, etc. He is author of Tit-not-necessarily-for-tat: Strategic Thinking and the Gaming Logic of China-US Interactions (Shanghai: Shanghai People's Publishing House, 2018); A Theoretical Interpretation of International Politics (Shanghai: Shanghai People's Publishing House, 2015); From Following the Shi to Shaping the Shi: China's International Orientation and Strategy (Shanghai: Fudan University Press, 2012); The Logic to Live with the Hegemony: American Strategies and China-US Security Relations in the Post-Cold War Period (Shanghai: Shanghai People's Publishing House, 2012); World Order: Structure, Mechanisms, and Models (Shanghai: Shanghai Publishing House, 2004). He is editor of Conceptual Gaps in China-EU Relations: Global Governance, Human Rights and Strategic Partnerships (Basingstoke, U.K.: Palgrave Macmillan, 2012), China's International Responsibility and Strategy (Shanghai: Shanghai People's Publishing House, 2008) and Multilateral Governance and International Order (Shanghai: Shanghai People's Publishing House, 2006). He has published many articles both in Chinese and in English in various academic periodicals. He gave a series of lectures on "China's Political Thoughts and Foreign Policy" at the Department of History and Political Science, the Faculty of Social Studies & Humanities, the University of Mauritius, in January-February 2017. He taught an intensive course ("China's Foreign Policy and Strategy: A Chinese Perspective") at School of Social and Political Sciences, The University of Melbourne, Australia, in February 2016. He was seconded by China's Foreign Ministry as a First Secretary at Mission of the People's Republic of China to the European Communities in 2008-9. He was a research fellow at the Shanghai Institute for International Studies in 2000-2005. He was a Fulbright Visiting Research Scholar to University of California, San Diego (2012-13), visiting scholar to Lund University (2006), the Fairbank Center at Harvard University (2004), the Henry Stimson Center (2001), and University of Tokyo (1999-2000). http://homepage.fudan.edu.cn/zhongajpan/research-projects/

## 个人简介

潘忠岐,复旦大学国际关系与公共事务学院教授,博士生导师;1999年7月毕业于复 旦大学国际政治系, 获国际关系专业法学博士学位; 开设课程主要有国际关系导论、 国际体系与国际秩序、世界政治理论(英文)、西方国际关系理论(英文)、国际政 治理论、中国对外政策与战略、中国外交与中欧关系等; 主要研究方向为国际战略研 究、国际关系理论、中国与国际体系、中国对外政策与战略、中美与中欧关系等; 主 要研究成果有:《针锋未必相对:战略思维与中美互动的对弈逻辑》(专著)、《国 际政治学理论解析》(专著)、《国际政治学理论解析》(专著)、《从"随势"到"谋 势":中国的国际取向与战略选择》(专著)、《与霸权相处的逻辑:冷战后美国的战 略调整与中美安全关系》(专著)、《世界秩序:结构、机制与模式》(专著)、 《国际关系理论:欧洲视角》(译著)、《地区安全复合体与国际安全结构》(译 著)、《美国时代的终结》(译著)、《国际关系精要》(译著)、Conceptual Gaps in China-EU Relations: Global Governance, Human Rights and Strategic Partnerships (主编)、《多边治理与国际秩序》(主编)、《国际责任与大国战略》 (主编),并在《美国研究》、《欧洲研究》(《欧洲》)、《世界经济与政治》、 《现代国际关系》、《国际政治研究》等专业期刊,以及 Issues and Studies、 Journal of Strategic Studies, Journal of Contemporary China, Korea Review of International Studies、The International Spectator、Asia Europe Journal 等海外英 文期刊上发表学术论文多篇; 曾于 1999-2000 年、2001 年、2004 年和 2006 年分 别在日本东京大学、美国史汀生中心、美国哈佛大学费正清东亚研究中心和瑞典隆德 大学政治系作访问学者;曾于2017年1-2月在毛里求斯大学社会科学与人文学院历史 和政治学系讲授"中国政治思想与外交政策"系列讲座;曾于2016年2月在澳大利亚墨 尔本大学社会和政治学院集中讲授"中国外交与战略"课程; 曾于 2012-2013 年在美国 加州大学圣迭戈分校国际关系与太平洋研究学院作富布赖特访问研究学者;曾于2008 年-2009年经外交部借调在中国驻欧盟使团政治处从事外交政策调研工作: 曾于 2000-2004年在上海国际问题研究所任职。